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arribada de la Setmana Santa marca la finalització
d’un dels trams més importants del curs escolar: el
segon trimestre. Un tram del curs on s’ha fet molta

feina per aprendre i consolidar nous coneixements.
Per davant queda molt camí i reptes rellevants, com les pro-

ves d’avaluació externa del Consell Superior d’Avaluació de
Catalunya, tant a primària com a l’ESO, la Selectivitat pel Batxi-
llerat Nacional, els exàmens oficials de l’IBO per obtenir el títol
del Batxillerat Internacional, les proves per aconseguir el
Baccalauréat francès pels alumnes de
Batxibac i les proves PISA per una mos-
tra d’alumnes de quart i tercer d’ESO.

Així doncs, malgrat haver superat
l’equador del curs, després de les va-
cances de Setmana Santa queden poc
més de dos mesos amb una intensitat
de treball elevada i exigent.

Ara, els propers dies, tindrem oca-
sió de gaudir de la família i els amics a
un ritme diferent i, si és necessari, aca-
bar de preparar possibles exàmens de
recuperació i treballs i/o deures que
hagin pogut quedar endarrerits i, so-
bretot, regenerar-se per afrontar el
darrer tram del curs.

La Setmana Santa ja és aquí. És un dels temps forts del ca-
lendari litúrgic cristià. És el temps per rememorar la darrera fase
de la vida del Jesús històric i la seva transcendència a la vida
eterna. Des de l’entrada a la ciutat Santa de Jerusalem el diu-
menge de rams fins a la seva resurrecció el dia de Pasqua repre-
sentada per la nova llum i la renovació per a tots els creients.
Amb aquesta festa iniciarem els cinquanta dies de temps Pas-
qual que ens duran fins a Pentecostes a finals de maig. La festa
de l’església.

A partir d’avui, el segon trimestre del curs 2022-2023 ja
forma part de la nostra història conjunta. De les moltes activi-
tats que s’han dut a terme durant aquest temps, algunes de les
quals es recullen en el present número del Butlletí que teniu a

les vostres pantalles, en vull destacar tres adreçades a famílies
i a la comunitat docent.

Per una banda, la taula rodona d’experts que va tenir lloc
el passat dijous 2 de març per presentar el desplegament del
NCA a 1r i 2n d’ESO del proper curs, per aprofundir en els per-
quès d’aquesta metodologia i construir una visió de conjunt
des de P3 fins a 2n de Batxillerat. Vam tenir l’ocasió d’escoltar
experts en la matèria de l’àmbit universitari, d’escoles que ho
estan desplegant abans que nosaltres i d’una nodrida represen-

tació de desenvolupadors que es van
fer presents al teatre de La Salle
Bonanova. Si hi teniu interès i no hi
vau poder assistir, podeu recuperar la
gravació al nostre canal de Youtube.

D’altra banda, pocs dies abans de
l’arribada de les vacances, una repre-
sentació de l’equip de psicopedagogs
i psicòlegs de l’escola que formen part
de l’equip d’orientació i assessora-
ment psicopedagògic, més conegut
com l’EOAP, ha presentat a les famílies
tot el desplegament de protocols i re-
cursos que La Salle Bonanova destina
a l’atenció a la diversitat.

I, finalment, després de mesos de
treball hem pogut posar en funcionament la nova APP La Salle
Bonanova amb l’objectiu de tenir l’escola a la butxaca: comu-
nicats, calendari i dades són els mòduls que hem posat en fun-
cionament fins avui. Confiem en poder seguir ampliant aquest
servei al llarg del proper curs.

Confio que gaudiu de la lectura d’aquest número. Des d’a-
questes línies agraeixo la tasca de la Comissió que fa possible
aquesta publicació i aprofito per desitjar-vos unes bones i viscu-
des vacances de Setmana Santa.

Ben cordialment,

Jordi Gibert Gardell, Director La Salle Bonanova
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La Coral Bonanova té una llarga vola-
da. Va néixer fa uns trenta anys al sí de
La Salle Bonanova, formada inicialment
per professors i pares d’alumnes de l’es-
cola. Actualment, hi aplega gent molt
diversa, tant per l’edat i/o professió,
com per la seva procedència. I en tots
ells i elles hi ha un element en comú: les
ganes de cantar i de fer-ho bé. A més,
aquest desig no seria garantia de quali-
tat si no fos pel valor afegit que aporta
la directora, Esther Doñate, una perso-
na de llarga i brillant trajectòria en la di-
recció coral.

Cada dilluns laborable ens trobareu
assajant a la capella de la primera plan-
ta de l’escola, de 19.30 a 21.00 hores.

I què és el que cantem? Ens agrada
la varietat. Ens va bé tant el cant profà
com el religiós, fem des de cançons tra-
dicionals catalanes a peces d’arreu del
món, des d’obres del més pur classicis-

me a d’altres d’absoluta modernitat.
Sabeu que ens engresquen els rep-

tes? Encara que ens portin de corcoll no
parem fins que no aconseguim que les
quatre cordes es posin d’acord per so-
nar bé. Si sentiu curiositat, consulteu la
nostra pàgina web:

www.coralbonanova.es
I si us venen ganes de cantar escriviu-

nos a coralbonanova@gmail.com. No
cal saber música, se n’aprèn cantant!

Us afegiu a la festa?

El tema de la 2a trobada de la FEAC,
la qual va tenir lloc el passat 23 de ge-
ner, va girar entorn de les enrabiades
infantils, les amistats a primària i
l’acceptació a l’ESO. Pel que fa a la tro-
bada amb les famílies de l’ESO, es va ini-
ciar amb una dinàmica amb l’objectiu
de prendre consciència de la facilitat
que tenim per a classificar i encasellar.

Un vídeo danès ens ho recordava i, alho-
ra, ens feia veure que són més les coses
que ens uneixen i que tenim en comú,
que no pas les diferències que podem
trobar entre les persones.

A partir d’unes imatges d’un cartell
que està penjat a les aules de 4t d’ESO,
es va establir un bon diàleg entre els pa-
res participants. Acceptar-nos tal i com

som i treballar per tal que tothom tingui
una bona autoestima és la clau per a la
prevenció de situacions que generen
malestar entre els adolescents i joves.

Esperem tornar a veure’us en la 3a i
darrera trobada, el 24 d’abril, amb els
següents temes:

Equip FEAC

Canta a la Coral!

Al FEAC acceptem la diferència!
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Infantil i 1r cicle de primària Casa i escola: dos espais, un mateix infant

Primària La frustració dels nens i la por a no tenir èxit

ESO Rondinaires o crítics. Una manera de ser persona?

http://www.coralbonanova.es
mailto:mailto:coralbonanova@gmail.com
https://www.youtube.com/watch?v=xkaVrOkpQCA
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Sortida a la Neu
Amb l’inici del 2n trimestre arriben les
esperades sortides a la neu. Un any més,
els alumnes de primària, d’ESO i batxille-
rat han gaudit d’aquestes excursions, or-
ganitzades en diferents dies.

L’alumnat de 2n a 6è de primària, i
54 alumnes de 1r a 4t d’ESO, han tornat
a l’estació de La Molina, un espai d’es-
quí i oci al bell mig de la Cerdanya, on
troben tot el que necessiten per gaudir
d’un cap de setmana, concretament el
4 i 5 de febrer, envoltats de natura i
bona companyia.

La jornada del dissabte ha començat
aviat, toca matinar per arribar d’hora a
La Molina on ens esperen amb moltes
ganes de començar, tant els monitors de
l’escola d’esquí, com l’equip de moni-
tors que ens acompanyarà durant la
nostra estada. Després de 5 hores d’es-
quí, ens hem dirigit cap a l’Alberg Verge
de les Neus, on ens allotgem i on han
continuat les activitats d’oci. Diumenge
al matí ens llevem amb la il·lusió d’apro-
fitar al màxim el segon dia d’esquí a pis-

tes. A la tarda toca recollir, acomiadar-
nos dels monitors i tornar cap a casa.

Ha estat un cap de setmana intens
que ha valgut molt la pena. Dos dies on
hem tingut l’oportunitat de desconnec-
tar de la rutina, canviar d’aires, gaudir de
la natura i compartir i conviure amb els
nostres amics en un entorn privilegiat.

Equip de la Neu

Última sortida per als alumnes de
segon de batxillerat

Després de mesos esperant-ho, el
dijous 2 de març va arribar el dia tan de-
sitjat per a alguns de nosaltres. Amb l’a-
legria d’haver acabat els exàmens, ens
vam trobar tots de matinada a la plaça
Bonanova per començar els dos dies d’es-
quiada. Malgrat no haver dormit gairebé
res, vam afrontar el dia amb entusiasme.
Un clima d’alegria envoltava l’autocar.

Un cop vam arribar a les pistes i vam
ser assignats amb els respectius moni-
tors, vam passar el matí esquiant i rient-

nos, de tant en tant, d’algunes caigu-
des. Així mateix, dijous per la tarda vam
anar a fer un tomb per Puigcerdà amb
els amics. Després de tot el dia sense pa-
rar, vam sopar a l’hotel i vam gaudir ve-
ient tots junts el clàssic de futbol. Final-
ment, ens vam anar a dormir per poder
recuperar forces i tornar a pistes el di-
vendres a primera hora. Ni les poques
hores de descans ens van aturar per se-
guir passant-nos-ho bé a l’autocar de
tornada, cantant cançons tots junts i co-
mentant els millors moments d’aquest
“viatge exprés”.

Sense cap dubte, la frase més escol-
tada un cop vam tornar a Barcelona va
ser: “Només han passat dos dies i sento
que ha estat molt més, tant de bo tor-
nar.” Gairebé tots podem estar d’acord
que aquestes últimes colònies amb el
curs seran d’aquelles que sempre recor-
darem amb un somriure a la cara.

Irina Regueiro i Carla Dueñas,
alumnes de 2n Batxillerat C
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Els Pastorets més solidaris
Tenim el plaer d’informar-vos que a
la representació d’Els Pastorets del pas-
sat dissabte 17 de desembre de 2022
van assistir 432 persones, 325 adults i
107 menors de 14 anys (aquests darrers
amb entrada gratuïta). Gràcies a la re-
captació obtinguda i als beneficis del
servei de bar que es va disposar durant
l’entreacte, es va poder fer una donació
a Finestra Oberta de 900 euros.

Des d’aquí volem donar les gràcies
a tots els participants, tant als alumnes

i a les seves famílies, com als pares,
mares i professors d’extraescolars vo-
luntaris. Menció especial també per al
voluntariat de 34 alumnes de primer
de Batxillerat Internacional (IB) de La
Salle Bonanova pel seu entusiasme i
dedicació d’enguany.

Us animem a tots a participar en
les properes edicions d’Els Pastorets
amb la voluntat que cada any siguem
més i millors.

Felicitats i moltes gràcies!



l restaurant de La Salle, tal com anomenen el menja-
dor de l’escola els nens i nenes de P3 quan comen-
cen l’escola, volem que sigui un espai educatiu en el

seu sentit més ampli, tant si ho mirem des de la vessant d’exer-
citar uns bons hàbits, com des de la importància d’una alimen-
tació saludable i ben equilibrada, com si ho mirem des de la
gestió de les emocions.

Partim de la base que tots els nens i nenes necessiten ali-
mentar-se per tenir salut, energia i també pel plaer que pro-
porciona compartir els àpats amb els companys i companyes.
El menjar, culturalment, sol ser un acte social on conversem i,
de manera educada, establim un bons hàbits i modals. Ja des
de ben petits treballem l’autonomia, aprenem a seure bé a tau-
la, a agafar bé els coberts, a menjar amb la boca tancada, a
respectar un to de veu adequat al menjador...

El nostre projecte, que compartim amb la Fundació Pere
Tarrés, té en compte tots aquests objectius esmentats i també

la relació que s’estableix entre els nens i nenes i entre els
adults. Es crea una relació estreta. De vegades, hem d’arribar a
pactes, de vegades hem d’explicar contes o històries perquè
distretament vagin tolerant gustos que són nous per a ells i
elles i que sabem que, fins no es vagin acostumant aquests
nous gustos, els hi costarà d’acceptar. Respectem els seus rit-
mes dins de les possibilitats i aprofitem aquesta bonica estona
per conèixer-nos millor.

Com podeu imaginar, el millor menjar és el fet a casa, per
a poquets comensals i amb la màxima qualitat de productes.
L’escola intenta aconseguir els millors resultats possibles, però
el secret que els nens i nenes mengin millor que a casa, de ve-
gades, és el resultat d’un fet social produït per la imitació i per
l’amistat que s’estableix entre els infants, com també per voler
agradar a l’adult que els cuida i els acompanya.

Mercè Parcerisas, coordinadora d’Educació Infantil

E

Infantil
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El restaurant de La Salle



assetjament escolar o maltractament entre iguals és
un fenomen que ha existit sempre. En aquests mo-
ments, tota la societat i, en especial la comunitat edu-

cativa, està més sensibilitzada. Segons la Generalitat de
Catalunya (2019), com a conseqüència de la generalització de
l’ús de les tecnologies, augmenta la intensitat de l’assetjament
i el patiment de qui el rep. El ciberassetjament deixa la víctima
sense espais de protecció, permet una difusió exponencial, fa-
cilita l’anonimat i permet que l’acció es mantingui en el temps.

També indiquen que l’assetjament escolar constitueix un
fet que repercuteix negativament en tots els agents implicats,
tant individualment (agressor, víctima i observadors) com de
forma col·lectiva. A nivell individual, l’assetjament condiciona
el desenvolupament personal i acadèmic, tant de la persona
que el pateix com de qui l’exerceix, i el de la resta del grup, en
consolidar hàbits i actituds no desitjables. Així mateix, es ten-
sen les relacions i es veu greument afectat el funcionament de
l’aula i la convivència en el centre educatiu.

Ja s’ha vist la importància de la prevenció com l’element
més exitós per evitar aquest tipus de conductes. La prevenció
permet reduir les possibles situacions d’assetjament que puguin
donar-se. És per això, que el nostre centre educatiu té especifi-
cades accions concretes en relació a la prevenció. Disposem de
l’equip necessari per a la convivència que s’encarrega de donar
resposta a aquesta necessitat. A més, programa dinàmiques a
les aules que promouen la bona convivència i treballen bones
pràctiques en la relació entre iguals.

A part de l’existència d’aquest equip, els tutors d’aula tre-
ballen en espais tutorials aquest aspecte, ja que s’ha observat

que sense un bon clima de convivència a classe es dificulta el
desenvolupament integral i l’aprenentatge dels alumnes. Un
altre exemple de com es treballa la prevenció a la nostra escola
és la creació i la implementació de projectes que treballen de
forma transversal aspectes de relació i convivència entre iguals.

L’alumnat de sisè ha estat treballant en la creació d’un ví-
deo que, a través del role playing, es dona resposta a possibles
situacions de conflicte i resolució d’aquests a través d’estratègi-
es que s’han treballat prèviament amb ells. Cal dir que els
alumnes han treballat molt activament per dur a terme aquesta
activitat i s’han mostrat motivats i reflexius amb el tema.

Carol Bastazo i Laura Sáez, psicopedagogues

Primària
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La prevenció en l’assetjament escolar

l’àrea de música, els alumnes de cinquè de primà-
ria hem estat treballant la música del gran compo-
sitor Leroy Anderson. Hem gaudit de la seva obra

musical “El rellotge Sincopat”, acompanyant-la amb pilotes
de tennis i campanes. Amb aquesta activitat hem educat
l’oïda musical i hem reforçat l’atenció, la concentració i el
treball en equip.

D’altra banda, cal dir que amb aquests tipus d’activitats
que fem a l’aula, a la vegada que ens divertim fent música, des-
envolupem la coordinació motriu i millorem la memòria.

Laura Sáez, mestra de música

A

El gran compositor Leroy Anderson

https://www.youtube.com/watch?v=T59modxrA9E
https://youtu.be/T59modxrA9E
https://youtu.be/_E_rw4-RgdE


activitat extraescolar del Taller d'iPads en anglès ja fa
uns anys que té molt d'èxit entre els nostres alumnes
de primer i segon de primària. Gràcies a les activitats

preparades per la Cristina, els infants es poden desenvolupar
digitalment utilitzant la creativitat, el pensament crític i l'ús se-
gur de les noves tecnologies.

Les activitats parteixen de l'ús d'aplicacions que permetenmi-
llorar la seva autonomia i la seva flexibilitat a l'hora de treballar. A
més, afavoreix la seva comunicació en tots els àmbits, ja que tota

l’hora es realitza en anglès. D'aquesta manera no només aprenen
estratègies tecnològiques, sinó que també adquireixen nou voca-
bulari i maneres d'expressar-se en la llengua anglesa.

Una de les Apps estrella és el Pic collage, que permet la cre-
ació de collages en anglès a partir d'un tema seleccionat per la
monitora. Aquesta eina permet editar i crear imatges, vídeos i
targetes creatives usant marcs, dissenys, stikers, etc.

Emma Colomer, mestra d’extraescolars

l primer dimecres de febrer es celebra el Dia Mundial
de la Lectura en Veu Alta. Per tant, bon moment per
compartir lectures. Es porta a terme a més de 170 pa-

ïsos, amb milions de participants i, està clar, que a La Salle també
volíem compartir aquest moment. Així que, tots els alumnes de
sisè de primària han assistit a una sessió de lectura en veu alta.

Alguns alumnes han llegit un capítol de ‘Tom Sawyer’,
de Mark Twain, i un capítol de ‘Tiro perquè em toca’, de
Josep Vallverdú.

Marian Rovira, mestra de primària

Primària
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Èxit rotund del Taller
d’Ipads en anglès

Celebrem el Dia Mundial
de la Lectura en Veu Alta



cinquè de primària es realitza una activitat anomena-
da Taller de ciència. Els nostres alumnes esdevenen
petits investigadors durant el temps dedicat a aques-

tes sessions.
La proposta està basada en el mètode científic; es tracta

d'explorar, d'investigar, allò que als infants els és desconegut i
enriqueix la comprensió. Cal trobar respostes als dubtes que es
presenten i fer-ho a partir de l'experimentació.

En primer lloc, fem una observació sobre una qüestió, un
fet o un fenomen que volem investigar i ens plantegem una
pregunta que hi fa referència. A continuació, formulem una hi-
pòtesi i engeguem un procés d'experimentació. Fruit d'aquest
procediment metodològic arribem a unes conclusions que cal-
drà anotar en un quadern de manera entenedora.

Cada tres setmanes es planteja un experiment, tot un nou
repte que haurem de dur a terme. Els motius d'experimentació
són ben diversos i abasten un ventall temàtic molt ampli: po-
dem interessar-nos per qüestions que poden anar des de la
propulsió d’un coet, posem per cas, fins a per què uns vegetals
acaben tintats de color.

Són activitats dinàmiques que fomenten l’observació i el ra-
onament, i que ens permeten adquirir nous coneixements des
de la reflexió analítica i la vivència.

No sabem si, gràcies a aquesta mena d’activitats, aconse-
guirem en un futur nous talents per a la ciència, però, sigui el
que sigui, potser n'haurem plantat la llavor.

Laura Espot, mestra de primària

Primària
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Experimentem al Taller de ciència

quest segon trimestre, els alumnes de 4t de primària han gaudit de la visita de
la Carola i el Marc, agents de la Guàrdia Urbana de Barcelona. Tots dos han
passat per les classes de 4t per parlar-nos de les relacions que es poden donar

a l’escola entre iguals, per tal d’evitar conductes negatives, com l’assetjament escolar.
Amb una xerrada amena i fent participar molt als alumnes, els han explicat concep-

tes que considerem que són molt importants per tal de continuar afavorint la bona con-
vivència a l’escola: començant per una bona definició sobre què s’entén per assetjament
escolar, passant pels possibles rols o actituds que poden optar els nostres alumnes quan
veuen situacions negatives a l’escola, i acabant fent un role playing on cada un d’ells
desenvolupava un d’aquests rols.

Ha estat un taller molt interessant, en el qual s’ha pogut parlar tranquil·lament sobre la convivència a l’escola i, així, continuar
sensibilitzant els nostres alumnes que l’escola és i ha de continuar sent un lloc segur per a tots.

Mestres de 4t de primària

A

Ens visita la Guàrdia Urbana!

https://youtube.com/shorts/eIrdOasus7I
https://youtu.be/FfEhyy_jtGk
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ls alumnes de 3r de primària han emprès un «viatge»
desconegut i alhora apassionant a la descoberta de
les persones refugiades, en especial dels infants.

Aquest projecte de NCA té com a objectiu, entre d’altres, sen-
sibilitzar i generar empatia envers aquestes persones, que es
veuen obligades a abandonar les seves llars per endinsar-se en
un horitzó ple d’incerteses, però també d’esperança cap a una
vida millor. Acostar aquesta realitat propicia actituds de respec-
te, de solidaritat i de valors socials ja des de ben petits.

Si bé comprendre els conceptes d’emigració, d’immigra-
ció i de refugiats, descobrir les causes que els originen i la
injustícia que representen no són tasca fàcil, la biblioteca par-

ticipa en aquest projecte innovador presentant tot un seguit
de contes infantils i àlbums il·lustrats sobre el tema. A través
d’històries que ens fan imaginar, viatjar, omplir maletes, tra-
vessar mars, pujar altes muntanyes, jugar amb infants nou-
vinguts que no parlen la mateixa llengua però sense cap bar-
rera a l’hora de compartir jocs... i moltes altres aventures
més, permeten als nens i les nenes de 3r d’anar avançant en
aquest «viatge», tot treballant-lo des de diferents formats,
tant gràfic, verbal com artístic.

Ens acompanyeu?

Yvonne Villaret, Bibliotecària

E

El viatge, un projecte
de sensibilització amb
el món dels refugiats

l llarg d’aquest segon trimestre, els alumnes de 3r de
primària han treballat tres projectes molt diferents: el
viatge, Black and white i Mens sana in corpore

sano. En aquest darrer, han aprofundit en els hàbits saludables
des de quatre focus d’acció:

- La higiene.
- El benestar emocional.
- L’exercici físic.
- L’alimentació.

Mestres de 3r de primària

A

Hàbits saludables per a una
mens sana in corpore sano

https://youtu.be/4sazjljjufc


ornant de les vacances de Nadal (encara amb restes
de purpurina del treball manual nadalenc), el claus-
tre comença a pensar la disfressa que s'haurà de

confeccionar al febrer.
-Ja esteu pensant en la disfressa? Si encara estic digerint

els canelons de Sant Esteve!
Doncs sí. Cervells a pensar, buscar, crear, dissenyar... I cal-

cular el material, no sigui que ens equivoquem! Però, i la te-
màtica d'enguany? Busca un tema que no hàgim treballat.
Oficis? No. Països? No. Animals? No. Pensa, pensa...
INSECTES!!! Siiiiiiiii!!

La setmana ha estat distreta. El poca-solta del Carnestol-
tes ha fet de les seves: ens ha fet portar un barret, una sa-
marreta del pare o mare, venir ferit o amb pijama... Encara

sort que el divendres ens ha visitat la jutgessa per posar una
mica d'ordre.

La rua s'ha omplert de color, música i balls. I d'insectes!
Libèl·lules, mosques i abelles, cucs i papallones, saltamartins...
A més a més, cinquè i sisè han estat preparant balls i han po-
gut gaudir-los al teatre. La temàtica ha estat "Les pel·lícules”.
Aquest any hi ha hagut coreografia dels profes? És clar que sí!
L'alumnat, cada any, l'espera amb cert misteri.

Un cop finalitzat el dia, arribes a casa i comences a rebre
fotos plenes de rialles. I veus que la feina ha valgut la pena.
Resultat espectacular! Hem gaudit de la festa! Ara toca des-
cansar i pensar... De què ens disfressarem l'any que ve?

Rosa Almau, mestra de primària

Primària

12

T

Crònica del Carnaval a primària
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https://youtu.be/PVez-gUcpNE
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Érase una vez la escritura… y, por consiguiente, la lectu-
ra. Hace muchos años, tantos que se cuentan por millo-
nes, el ser humano (arqueológicamente conocido como
homo sapiens sapiens) comenzó a comunicarse.

l principio, la comunicación no era verbal. El lenguaje
primitivo se limitaba a lo funcional e inmediato. Algu-
nos neurocientíficos lo definen como un lenguaje

emocional. Pero una lenta y fructífera evolución de la laringe,
del oído, del cráneo y, por supuesto, del cerebro, sumada a
agrupaciones de individuos cada vez mayores, derivó en el
lenguaje verbal y articulado hace unos 150.000 años.

Las necesidades comunicativas crecieron porque la humani-
dad abandonó el nomadismo y se asentó. El ser humano nece-
sitaba etiquetar, guardar memoria de decisiones y aconteci-
mientos, comunicarse en la distancia y dejar huella de su paso
por este mundo. Y, por todo ello, inventó la escritura. Y la
prehistoria dio paso a la historia.

Las manifestaciones primitivas, en el tercer milenio antes de
Cristo, eran logográficas, es decir, cada signo representaba una
idea. Parece que surgieron, de forma más o menos simultánea,
en Egipto (los famosos jeroglíficos), Oriente Próximo, Valle del
Indo y China. Y, algo más tarde, en la América precolombina.

El primer alfabeto conocido (signos con correspondencia
fónica) está datado en Ugarit, Siria, 1.300 años antes de Cristo.

Los fenicios lo mejoraron (1.200 a.C.) y los griegos lo comple-
taron con sus sonidos vocálicos (800 a.C.).

Pero ¿de dónde sacó el ser humano la capacidad para crear
e identificar signos trazados en piedra, arcilla, madera, papiro
o papel? Si aceptamos la teoría innatista del lingüista Cho-
msky, nacemos programados biológicamente para el habla. Lo
que nos lleva a la pregunta: ¿también nacemos programados
para enfrentar el código escrito?

Según el neurocientífico Stanislas Dehaene, parece ser que
sí: nuestra capacidad para reconocer los signos y patrones grá-
ficos y otorgarles un significado utiliza el mismo circuito neuro-
nal que llevamos usando millones de años para reconocer obje-
tos y rostros. Pero, claro, la capacitación biológica y cognitiva
no implica que una habilidad se desarrolle sola…

Aprendemos a comprender oralmente mientras vamos aso-
ciando las palabras que escuchamos (llamémoslas, más pro-
piamente, significantes) con sus significados. Aprendemos a
expresarnos mientras vamos controlando nuestro aparato fo-
nador y somos capaces de emitir las secuencias fonéticas cada
vez más similares a los significantes de un idioma. Y esto
siempre lo hacemos en un contexto de interacción comunica-
tiva. Aunque sea con nosotros mismos.

En el aprendizaje de la lengua materna oral no hay maes-
tros: los niños aprenden y los adultos no enseñan. Simplemente
funcionan como modelos y estimuladores; como mediadores,

A
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si preferimos un término más pedagógico. Ahora la pregunta
es: ¿ocurre lo mismo con el lenguaje escrito?

De pedagogos, lingüistas, psicólogos y neurólogos
Las escrituras iniciales son destacables antropológicamen-

te, pero escasamente interesantes pedagógicamente hablan-
do. Las representaciones logográficas eran extremadamente
complejas porque no bastaba con reconocer los signos, había
que interpretarlos. Y los escribas guardaban celosamente sus
secretos y solo los compartían con sus sucesores.

Los alfabetos trajeron consigo la democratización de la co-
municación escrita. En Grecia y Roma, los pedagogos y maes-
tros de cada didaskaleia afrontaban el novedoso reto de ense-
ñar a los jóvenes de entre 8 y 14 años a leer y a escribir. Era un
proceso lento y meticuloso que se articulaba en los siguientes
pasos: aprendizaje memorizado del alfabeto completo y en
orden; reconocimiento de las letras aisladas; recorrido de cada
trazado; copia de letras; reconocimiento memorístico de todas
las sílabas posibles; copia de sílabas; reconocimiento de las pa-
labras monosílabas; copia de las palabras monosílabas; recono-
cimiento de las palabras bisílabas; copia de las palabras bisí-
labas; reconocimiento de las palabras trisílabas… y podemos
seguir fácilmente el progreso hasta llegar al reconocimiento y
la copia de las palabras más largas de cada lengua.

A partir de aquí, y a lo largo de los siglos, lingüistas y peda-
gogos fueron aportando su granito de arena para agilizar y
facilitar el proceso a los -pocos- que tenían la oportunidad de
acceder al aprendizaje de la lectura y la escritura.

Al método alfabético de griegos y romanos, le sucedieron
el fonético de Ickelsamer (s. XVI), el silábico de la Escuela de
Portorreale (s. XVII) o el léxico de Nicholas Adam (s. XVIII). Pero
todos ellos, y sus versiones modernizadas e ilustradas que aún
se siguen utilizando en la actualidad, presentan una caracterís-
tica común: están centrados exclusivamente en uno de los
elementos del acto comunicativo, el código. Aunque, cu-
riosamente, lo enseñan como un hecho aislado y descontex-
tualizado de cualquier acto de comunicación social. Se dedican
dos, tres o cuatro años a codificar y descodificar textos, pero
sin intención comunicativa, con el mero objetivo de conocer e
interiorizar un código que, una vez dominado, debe convertir
al aprendiz en emisor (escritor) o en receptor (lector) de textos.

Es la misma concepción obsoleta que guiaba la enseñanza
de lenguas extranjeras en los 80. Sólo cuando se había
alcanzado cierto conocimiento gramatical, se habían memori-
zado interminables listas de vocabulario y se habían hecho
-demasiadas- traducciones (con diccionario), comenzaba a
usarse el idioma para su función principal: la comunicación so-
cial. Actualmente, aquel método está ampliamente descartado
y las entidades internacionales homologadas para la
certificación de las competencias lingüísticas, el Marco Euro-
peo de las Lenguas y la legislación educativa coinciden en la
importancia de la inmersión comunicativa desde el primer
contacto con cualquier idioma.

Es evidente que a la didáctica de la lectoescritura aún le
quedaba mucho camino por recorrer. Pero los últimos años del
siglo XIX asistieron al nacimiento de la conocida como Escuela



16

Nueva (que, curiosamente, más de un siglo después, aún sigue
siendo “nueva” para muchos). La influencer con más segui-
dores (aún hoy) de esta tendencia es María Montessori,
dedicada a la educación de los niños que hoy llamaríamos “de
educación infantil” en la Casa dei Bambibi, en Roma. Su méto-
do se basa en dar a la infancia la libertad para desarrollarse y
aprender a su ritmo, en un entorno rico en estímulos en el que
se observa y se acompaña sin forzar aprendizajes. Montessori
descubrió el interés temprano de los niños por las palabras y las
letras y creó diversidad de materiales motivadores y facili-
tadores del acercamiento a la lectoescritura. ¡Qué lástima que
esta curiosidad natural del niño diera paso, un siglo más tarde,
a la obligación de aprender a leer y a escribir antes de los 6
años! Y no con métodos respetuosos con los ritmos y necesi-
dades comunicativas, sino con adap-
taciones, no siempre coherentes, de
las metodologías que, a lo largo de la
historia, se han utilizado para alfabeti-
zar a niños mucho mayores.

Claro que aún no se contaba con
argumentos neurocientíficos como los
que llevan al neurólogo Francisco
Mora a afirmar que “es de suma
importancia tener en cuenta que estas áreas son las responsab-
les de la descodificación de los aspectos visuales de las palabras
en sonidos (grafema-fonema), y también de su significado
(semántica), si se quiere evitar el sufrimiento en los niños de 4
o 5 años a los que se intenta enseñar a leer regladamente y
cuyos territorios neuronales aún están terminando de ma-
durar”. Y es que esas áreas a las que se refiere Mora necesitan
sus tiempos para ser eficaces y el proceso de mielinización no
se completa hasta los 7 años.

¿Cómo conjugamos los estudios neurocientíficos con el
interés de la infancia por la comunicación escrita? La respuesta
la tiene la psicopedagogía, disciplina que va obligatoriamente
unida al nombre de Jean Piaget. En 1974, este psicólogo, epis-
temólogo y biólogo suizo describió las etapas del desarrollo
cognitivo entre los 0 y los 15 años y detalló cómo se percibe,
se comprende y se procesa la realidad en cada momento.

Lectura y escritura en construcción
Piaget, junto con Vygotsky, Ausubel, Brunner y otros

psicólogos interesados por el aprendizaje, comulgaba, allá
por los años 80 del pasado siglo, con la teoría conocida como
Constructivismo (que no tardó en completarse con el prefijo
socio-). Afirma que las personas son aprendices activos y de-
sarrollan el conocimiento por sí mismos a través de su mo-
tivación, de la estimulación social (de ahí la denominación de
Socioconstructivismo) y de la funcionalidad real de lo que se
aprende. Los sujetos deben construir sus aprendizajes, es
decir, descubrir los principios básicos del contenido a
aprender, reafirmando o reestructurando sus conocimientos
y estructuras previas de pensamiento, para interiorizarlo,
apropiárselo y convertirlo en significativo. En esa construc-

ción, la interacción emocional y so-
cial es imprescindible.

Aplicar el socioconstructivismo al
aprendizaje de la lectoescritura supo-
ne crear un contexto enriquecido con
letras, palabras y textos (tal y como ha-
bía promulgado la Escuela Nueva),
pero también generar necesidades co-
municativas que pongan a los niños en

situación de leer (es decir, comprender un texto escrito utilizan-
do su propio conocimiento sobre la lectura) y escribir (es decir,
expresarse por escrito utilizando su propio conocimiento sobre
la escritura).

Pero no fue Piaget, sino su doctoranda Emilia Ferreiro,
quien, con varias compañeras, se ocupó de comprobar, con
sujetos reales, cómo se construye el aprendizaje de la lectoes-
critura. Los resultados de la investigación, publicados junto a
Ana Teberosky, constataron que los niños son capaces de
aprender a leer y a escribir a través de un proceso de construc-
ción cognitiva que va pasando por diferentes etapas. A saber:
primitiva o indiferenciada (no se diferencia dibujo de escritura),
presilábica (palabras percibidas de forma global y no por las
letras que las componen), silábica (conciencia fonológica y
descubrimiento de partes en las palabras) y alfabética (explo-
ración de las letras).

¿Cómo conjugamos los estudios

neurocientíficos con el interés de

la infancia por la comunicación

escrita? La respuesta la tiene la

psicopedagogía
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Las etapas no se enseñan. El paso de una a otra depende
de la maduración neurológica y de la estimulación externa y se
produce observando y experimentando reflexiva y emocional-
mente con textos, palabras y letras en diversidad de ocasiones
sociales que permitan el contacto significativo y funcional con
el lenguaje escrito. Los aprendices, individualmente o de forma
cooperativa, van planteándose hipótesis y contrastándolas con
la realidad ayudados por los adultos. Es nuestra labor proponer
retos acordes a cada etapa y orientar el ajuste de hipótesis, sin
olvidar que las prisas solo suman confusión al proceso de cons-
trucción y derivarán en futuros déficits en la expresión escrita y
en la comprensión lectora.

El socioconstructivismo interviene en el aprendizaje a partir
de preguntas que generan conflictos cognitivos. Hacen que los
niños se cuestionen los textos de su entorno y sus propias pro-
ducciones y reflexionen sobre la estructura del código. Así,
cada cual al ritmo de su maduración neurológica va realizando
su propia construcción de la expresión escrita y de la compren-
sión de los textos, sintiéndose protagonista (emisor/receptor)
de actos comunicativos social y emocionalmente significativos.

La investigación realizada por Teberosky y los resultados de
la implementación del socioconstructivismo en centros de edu-
cación infantil y primaria de todo el mundo confirman que el
aprendizaje de la lectura y la escritura, en la primera infancia,
no puede reducirse a ejercicios perceptivos (correspondencia
sonido-letra) motrices (trazado de grafías); hay que entenderlo
como el resultado de los continuos conflictos cognitivos que
genera la interacción entre el sujeto, es decir, el aprendiz, y el
objeto del conocimiento, es decir, la comunicación escrita.

Moraleja: dejemos libertad a los niños para escribir (aunque
sean con garabatos, signos raros o pseudopalabras) y para leer
(aunque haya más de imaginación que de lectura en la com-
prensión) porque es la mejor forma de cimentar un aprendizaje
complejo que aún deberán desarrollar y optimizar a lo largo de
muchos años de vida.

Irune Labajo González
Dra. en Filología Hispánica
Coordinadora de estudiantes de Magisterio
La Salle Campus Aravaca (Madrid)

Leer y escribir: un enfoque comunica�vo y construc�vista

Constructivismo y lectoescritura

Más información:

https://conchi1952.files.wordpress.com/2010/02/leer-y-escribir-enfoque-comunicativo-y-constructivista.pdf
https://conchi1952.files.wordpress.com/2010/02/leer-y-escribir-enfoque-comunicativo-y-constructivista.pdf
http://www.waece.org/TV/lectoescritura/pdfs/ConstructivismoyLectoescritura.pdf
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L’Escola de Música i Dansa
bateguen amb força

Escola de
Música i Dansa,
enguany, us

ofereixen els següents
festivals. Que la música
i la dansa ens
acompanyin!

Jordi Molina,
mestre de primària

L’L’

https://youtu.be/ie2GFdKcoig
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l lema del curs d’aquest any, ‘JUNTES I JUNTS,
MILLOR’, ens proposa aprofundir en el valor de la
COMUNITAT. Per això, a tutoria de 4t d’ESO vam

dedicar una sessió, el 13 d’octubre, a reflexionar sobre com
podem portar a la pràctica aquest lema en el nostre grup-clas-
se i a la nostra escola, per aconseguir fer Comunitat amb tots
els companys i companyes.

L’activitat va començar interrogant-nos sobre el significat
del terme “comunitat” i presentant-nos un exemple molt pe-
culiar: la Comunitat de l’Anell, del Senyor dels Anells. Es tracta
d’un grup de personatges molt diversos que posen a disposi-
ció del grup els seus talents i habilitats per aconseguir l’objec-
tiu comú, destruir l’anell.

Nosaltres com a grup, també podem ser una Comunitat si
treballem plegats uns objectius. Per definir aquests objectius
ens vàrem dividir en cinc grups, i cada grup va pensar quins
eren els valors que volíem aconseguir com a classe en cinc
àmbits diferents:

• Cadascú de nosaltres (créixer com a persones).
• El grup de la classe.
• L’estudi.
• L’escola.
• L’ajuda als menys afavorits.

Allò que volíem aconseguir o podíem millorar en cada àm-
bit ho vam posar en comú i després ho vam escriure en una
estrella de color groc. Més tard, cadascú va retallar dues estre-
lles de color blau més petites i hi vam posar el nostre nom.

A continuació, la nostra tutora va enganxar a la paret una
estrella de La Salle, i cada grup va posar la seva estrella groga
en cadascun dels vèrtexs del gran estel. Una vegada muntat,
cadascú de nosaltres va haver de decidir en quins dels dos
àmbits anteriors havia d’implicar-se més per aconseguir els
objectius marcats i, per tant, va col·locar les dues estrelles en
els apartats a millorar.

Aquesta activitat de tutoria ens ha permès reflexionar
sobre les nostres pròpies aptituds i conèixer-nos entre tots.
L'estrella de La Salle representa la unió de totes aquestes
aptituds i, per tant, de totes les persones d'una classe, del
curs, del col·legi... També ens ha servit per apropar-nos més
com a grup, ja que ara sabem quins són els punts forts de
cadascú i com ajudar-nos gràcies a aquests. D’aquesta ma-
nera, ens ajuda a entendre'ns més a nosaltres mateixos i als
altres, i aconseguir la veritable convivència entre aquestes
cinc puntes grogues.

Susana Berenguer i Birgit Candomeque,
alumnes de 4t ESO

Treballar junts per millorar
la Comunitat

E
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ls alumnes de 2n ESO, el passat dimecres 8 de febrer,
vam anar al CosmoCaixa en una de les activitats que
es realitzen fora del centre, corresponent a l'assigna-

tura de Naturals. Com que el CosmoCaixa està molt a prop de
l’escola, hi vam anar caminant. Vam esmorzar allà i, quan just
es va posar a ploure, vam poder entrar i començar una ‘selfie-
race’ amb molta il·lusió. Es tracta d’una gimcana on has de
contestar preguntes - el col·legi ens en va proporcionar dotze-
amb la informació que està al CosmoCaixa i fer-te una ‘selfie’
a cada lloc.

A dins del recinte vam conèixer la Lucy, un "austra-
lopythecus", i vam anar caminant pel bosc inundat, on hi
havia tota mena d'espècies animals, majoritàriament mari-

nes. Una de les coses que més ens van agradar va ser el
pèndol de l'entrada.

Després d'acabar la ‘selfie-race’ vam tenir temps lliure per
mirar les coses que més ens havien interessat. Nosaltres dues
vam deixar la nostra mà marcada al bloc de gel que hi ha en
un dels espais del CosmoCaixa. I és que vam estar una hora
intentant aconseguir el nostre objectiu principal: que es que-
dés marcada la nostra mà.

En definitiva, creiem que aquesta excursió s‘hauria de se-
guir fent durant molts anys perquè ens ho vam passar molt bé
i és una manera més dinàmica i divertida d’aprendre.

Lucía Torrent i Sofía Franco, alumnes de 2n ESO D

La Salle deixa petjada
al CosmoCaixa

E
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l’escola es potencien molt les llengües estrangeres
i, per aquest motiu, els alumnes de l’ESO han gau-
dit d’una sortida al cinema amb l’objectiu de veu-

re pel·lícules en versió original, concretament en francès i
alemany.

Avant les fêtes de Noël, nous sommes allés voir un film
français en v.o., nommé “Donne-moi des ailes”, qui raconte
l’histoire d’un adolescent et son père qui veulent sauver des
oies naines, une espèce d’oies en voie de disparition.

Voici l’argument du film raconté par Mauro Beltran et
Bruno Alòs (élèves de 3 ESO B).

“Una película que nos da mucho que pensar desde
inicio a fin, ya que nos embarcaremos en la historia de un
adolescente, Thomas, adicto a los videojuegos que se tie-
ne que ir a vivir un tiempo con su padre en el campo
donde tendrá que aprender a vivir una vida sin consolas.
Por fortuna, no sólo son desventajas, porque descubre
que su padre está trazando una vía de migración para las
aves en peligro de extinción a través de Europa. Ahí co-
nocerá a AKKA, su ave favorita, y aunque no es de la
misma raza que las otras aves del grupo, no supondrá

ningún problema, ya que la aceptarán en el grupo como
una más. Thomas está dispuesto a ayudar a su padre a
completar el acto migratorio. Para ello, usan disfraces
para enseñar a las aves y prepararlas para las amenazas
que les podría deparar en su camino migratorio. Gracias
a eso, Thomas y su padre emprenden un largo viaje hacia
el norte. Ese viaje se complicará más de la cuenta y Tho-
mas se enfrentará solo, junto a sus queridas aves, a nu-
merosos peligros y obstáculos que milagrosamente logra-
rá superar”.

Une histoire d’amour et de supération qui nous montre
l’importance de protéger la Terre et les êtres vivants qui y
habitent.

Ariadna Villegas, docent de francès

Letzten Freitag am 10. Februar waren wir mit den Schülern
und Schülerinnen von 3er bis 4rt ESO, die Deutsch in La Salle
Bonanova lernen, im Kino (Cinema Girona) um Das
schweigende Klassenzimmer zu sehen. Am Freitag haben wir
alle in der Schule getroffen und um 9:00 sind mit dem U-Bahn
zum Kino gefahren . In Jardinets de Gràcia haben wir das
Frühstück genommen und um 11:00 waren wir vor dem Kino.

Das schweigende Klassenzimmer von Lars Kraume erzählt
die Story 1956 beschloss eine Gruppe von Schüler und
Schülerinnen der zweiten Klasse in der DDR, aus Solidarität mit
den Opfern der Aufstände in Ungarn eine Schweigeminute in
der Klasse abzuhalten. In der ehemaligen DDR hat eine solche
Aktion politische Konzequenzen, und die Gruppe wird am Ende
vom Schulleiter und vom Kulturminister selbst untersucht, der
den Schülern ein Ultimatum stellt: in einer Woche müssen sie
enthüllen, wer der Hauptanstifter der Protests war, oder sie
werden ohne die Möglichkeit eines Abschlusses zurückgelassen.

Die Schüler und Schülerinnen haben viel Spass gehabt und
den Film sehr gefreut.

Wir möchten nächstes Jahr diese Erfahrung wiederholen.
El passat 10 de febrer, els i les alumnes de 3r i 4t de l'ESO

que estudien alemany van fer una sortida al cinema Girona per
veure la pel·lícula ‘La revolució silenciosa’. El divendres ens vam
trobar tots a l'escola i a les 9.00 hores vam agafar els
Ferrocarrils per anar al cinema. Als Jardinets de Gràcia vam
esmorzar i a les 11.00h ja estàvem al davant del cinema.

‘La revolució silenciosa’, de Lars Kraume, està basada en un
fet real. El 1956, un grup d'alumnes de segon de batxillerat de la
República Democràtica Alemanya decideixen guardar un minut
de silenci a classe en solidaritat amb les víctimes de les revoltes
que estan tenint lloc a Hongria. A l'antiga Alemanya de l'Est, una
acció d'aquest tipus té conseqüències polítiques i el grup acabarà
sent investigat pel director del col·legi i pel mateix ministre
d'educació en persona, el qual donarà un ultimàtum als alumnes:
en una setmana han de revelar qui ha estat l'instigador principal
de la protesta o es quedaran sense poder graduar-se.

Els i les alumnes s'ho han passat molt bé i els ha agradat molt
la pel·lícula. Ens agradaria repetir l'experiència el proper curs.

Ma Dolors Bru, docent d'alemany

Les llengües estrangeres
van al cinema

A



questa és la història de la Nadia Ghulam, l’escriptora
i activista afganesa que ens va visitar el passat 14 de
novembre, a la classe de 3r ESO B.

La Nadia Ghulam és una noia afganesa que, amb només
vuit anys, va patir greus ferides a causa d’una bomba. En sortir
de l’hospital, dos anys després, el règim talibà s’havia instaurat
a l’Afganistan i ella va prendre una decisió radical: es va vestir
de noi i durant deu anys es va fer passar per home per poder
portar un sou a casa, ja que el nou go-
vern va prohibir que les dones treballes-
sin fora de la llar.

Quan la Nadia va entrar a l’aula de
3r ESO B el silenci es va fer present.
Ningú sabia si la Nadia realment era allà
o no. Ens va començar a explicar la seva
història des de l’inici. Tots fascinats es-
coltàvem amb atenció totes i cadascu-
na de les paraules que sortien per la
seva boca.

Va introduir la seva explicació amb
unes imatges una mica esquinçadores;
el poble de Kabul bombardejat, ella fin-
gint ser un noi i Kabul en “bon estat”. Ansiosos tots desitjà-
vem saber la veritat sobre l’Afganistan. I ens va fer saber que
no totes les persones estan relacionades amb atemptats, dro-
gues, assassinats...

Que això és el que es pensaven els companys de la univer-
sitat de la Nadia, i per això va voler publicar el llibre ‘El secret
del meu turbant’, perquè sortís a la llum tota una vida femeni-
na a l’Afganistan, com en aquest cas, la de la Nadia.

Com ens va aclarir, va tenir l’oportunitat de venir a operar-
se a Catalunya, per tant, on primer es va trobar va ser en un llit

d’hospital. Ella ja tenia els seus plans, però per sorpresa, una
família catalana la va acollir i ja fa 16 anys que viu a Barcelona.
I després de ser ingressada, va tenir l’oportunitat de matricular-
se en informàtica a la universitat, en la qual el primer any no va
triomfar, encara que al final ho va aconseguir. Això ho expres-
sava amb certa felicitat.

Seguidament, ens explicà la seva situació amb els famili-
ars afgans: el pare s’havia tornat boig i violent, la mare no

suportava més temps allà i una germana
va aconseguir fugir cap a Catalunya,
però l’altra no.

El silenci s’anava trencant a través de
les preguntes. A la cara de la Nadia podí-
em veure el seu dur i trist passat. També
ens declarà el seu enamorament cap a l’
Ajmal, totes les dures feines que va haver
de realitzar i els insults i les crítiques que
va rebre des de ben petita.

Amb les llàgrimes a punt de caure,
ens confirmà que ha perdut relació amb
quasi tots els amics i familiars després de
marxar i adonar-se que realment és una

dona. Per finalitzar, podem concloure que hem pogut sentir les
paraules d’una vertadera lluitadora contra el règim talibà.

Actualment, la Nadia treballa com a educadora social, fa
xerrades i ha fundat una associació anomenada Pons Per la
Pau, on ajuda a noies que han passat per situacions semblants.
Ens ha encantat poder conversar amb la Nadia i descobrir més
profundament la seva història. Un consell que ens va donar, va
ser: “MAI PERDEU LA VOSTRA ESPERANÇA”.

María Cararach i Elena Márquez, alumnes de 3r ESO B
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La veritat s’escampa
per La Salle Bonanova

A

Amb les llàgrimes a punt
de caure, ens confirmà
que ha perdut relació

amb quasi tots els amics
i familiars després de

marxar i adonar-se que
realment és una dona.

Elena Márquez María Cararach
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auteure, conteuse et professeure universitaire
Catherine Favret a assuré une conférence de littérature
sur les deux œuvres obligatoires au programme de

Batxibac : "La vie devant Soi" de Romain Gary et "Mr Ibrahim
et les Fleurs du Coran" de Pierre Emmanuel Schmitt.

De langue maternelle française et de mère juive-tunisienne,
Catherine Favret raconte de nombreux contes de la tradition
maghrébine et de la tradition juive, mais aussi des contes
traditionnels de France et d’autres pays.

Sa qualité professionnelle en tant qu’auteur (CLE
International, Oxford University Press España SA entre autres)
et comme professeur universitaire de philologie française à
l’Université Autonome de Barcelone nous a permis de profiter
de la qualité des connaissances apportées et surtout de la
façon dont elle les a transmises.

Au cours de son exposé, elle a abordé les thèmes de la
religion et de l’identité dans les deux œuvres sous la forme
d’un atelier afin de guider les élèves à réfléchir sur des passages
des deux romans.

Son intervention a permis de mettre en lumière a pluralité
de la France ainsi que les caractéristiques des personnages par
rapport aux contextes historiques, sociaux et culturels
représentés dans les deux récits.

Guylène López-Ferron, professeure de Batxibac

Ponencia-taller de Literatura francesa
Ha venido la autora, cuentacuentos y docente universitaria

Catherine Favret a dar una ponencia de literatura sobre las dos
obras obligatorias en el programa de Batxibac: "La vie devant
soi" de Romain Gary y "Mr Ibrahim et les fleurs du Coran" de
Pierre Emmanuel Schmitt.

De lengua materna francesa y de madre judío-tunecina,
Catherine Favret cuenta muchos cuentos de la tradición
magrebí y de la tradición judía, pero también cuentos
tradicionales de Francia y otros países.

Su calidad profesional como autora (CLE International,
Oxford University Press España SA, entre otros) y como docente
universitaria de filología francesa de la Universidad Autónoma
de Barcelona nos ha permitido disfrutar de la calidad de los
conocimientos aportados y, sobre todo, de la manera en la que
los ha transmitido.

Durante su ponencia ha tratado los temas de religión e
identidad en las dos obras en forma de taller para guiar a los
alumnos hacía una reflexión sobre pasajes de las dos novelas.

Su intervención permitió poner de relieve la pluralidad de
Francia, así como las características de los personajes en
relación a contextos históricos, sociales y culturales representa-
dos en los dos relatos.

Conférence-atelier
de Littérature française

L’



l partit benèfic entre el Club Handbol La Salle Bona-
nova i el FC Barcelona ‘B’, organitzar per la secció
d’handbol de l’escola es va celebrar el passat 25 de

gener, en el qual tots els beneficis del partit van anar destinats
a Finestra Oberta.

Els encarregats d'arbitrar el partit vam ser dos germans, ex-
alumnes del col·legi i exjugadors de la secció d'handbol de La
Salle Bonanova. Si hagués estat un partit oficial, ens podien ha-
ver dit allò de "caseros", o un altre càntic popular que diu "así,
así, así gana el Ma..." o La Salle Bonanova, en aquest cas.
Malauradament, ni amb l'arbitratge de casa va ser suficient per
a poder guanyar a tot un FC Barcelona ple de grans talents na-
cionals i internacionals.

La nostra etapa arbitral dura ja 13 anys, arbitrant primer a
Catalunya i després per tot Espanya, sense arribar a assolir la
categoria que ens hagués agradat. La temporada 2021-2022
va ser la nostra última a casa, ja que des d'aquest any, per mo-
tius laborals, ens hem traslladat a Suïssa on, a més a més, arbi-
trem a la Primera Divisió del país, la QHL. Com diu la cançó
"esa Salle nunca se rinde", i també podria dir-se "los de la Salle
nunca se rinden". El temps ensenya que quan no et sents del
tot valorat (allà on sigui), busquis sortides on puguis desenvo-
lupar allò del que et creus capaç.

Durant els darrers mesos de l'any 2022, en Marc Tomàs ens
va trucar per saber si podíem arbitrar un partit benèfic que es-

tava organitzant entre La Salle Bonanova i el FC Barcelona ‘B’ i
la resposta va ser clara: sí. Sempre és especial arbitrar a casa,
en un partit contra el FC Barcelona, en un pavelló ple de tota
la família de l'handbol de La Salle.

El perquè de tot això va ser Finestra Oberta, ja que ha estat
i és un referent per tots els alumnes del col·legi. Entre altres
tasques, dona un suport vital a centres on es troben persones
necessitades, com les de la Llar Joan Trias, les Germanetes, Es-
tel d'Assís i d'altres centres on hi ha gent amb risc d'exclusió
social. Tota la recaptació anava destinada a Finestra Oberta per
continuar ajudant, tal com ha fet durant tots aquests anys de
servei a aquells que més ho necessiten.

Quant al partit, va ser una festa on el que menys va importar
va ser el resultat. Molts dels jugadors del FC Barcelona que van
participar juguen (o han jugat) amb el primer equip, actual cam-
pió d'Europa i amb un nivell espectacular. Tot i la qualitat col·lec-
tiva i individual de tots aquests jugadors, l'equip de La Salle va
respondre i va fer un paper molt digne durant tot el partit.
Aguantant i lluitant fins al final, mantenint l'essència d'un col-
legi que ja ha disputat més d'una temporada a la Primera Divisió
Nacional d'Espanya amb moltíssims jugadors de la casa.

La clau va ser gaudir i competir. Així ho van fer tots els ju-
gadors que van participar durant el partit, on les rotacions i els
minuts per tots els integrants de la plantilla van donar l'oportu-
nitat de viure aquest moment a tots i cadascun d'ells, així com

Finestra Oberta
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Solidaritat i handbol,
combinació explosiva
per ajudar als més necessitats

E
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poder lluir-se en moltes accions. Des de la porteria, fins als ex-
trems, contraatacs, canonades des de fora de l'àrea de 9m o
d'altres llançaments tècnics que van aixecar a l'afició del seient.

Durant el descans del partit es van jugar partits dels més
petits i es va fer una rifa de material esportiu en el qual va col-
laborar la secció d'handbol, el FC Barcelona i nosaltres amb les
samarretes d'àrbitre de la darrera temporada a Espanya. Veure
l'afició de La Salle amb la samarreta dels àrbitres no tenia preu.

Creiem que encara queda molt a fer per inculcar a l'afició
general de qualsevol esport que la figura de l'àrbitre és un
"mal" necessari, i que sense àrbitres no hi ha competició. Fa
uns anys que corre per les xarxes un decàleg de normes que
intenten plasmar allò que és realment important pels nens i ne-
nes que juguen a qualsevol esport. I diu el següent:

1. No em cridis en públic
2. No li cridis a l'entrenador
3. No menystinguis a l'àrbitre
4. No menystinguis als meus companys
5. No perdis la calma
6. Riu i diverteix-te veient-me jugar
7. No em donis lliçons després del partit
8. No oblidis que això només és un joc
9. Pensa que sempre ho faré el millor que pugui

10. Amb el teu suport seré feliç

Així hauria de ser l'esport., un vehicle per poder desenvolu-
par valors en els quals creiem la majoria de nosaltres. Durant el
partit els “10 valors” van estar presents en la seva totalitat.

Tornant al joc, el partit es va dur a terme sense més proble-
ma. L'arbitratge va ser regular, ja que no va ser suficient per a
la victòria local, però el pavelló, els equips, els pares, mares, fa-
miliars, amics i l'organització van fer que tothom oblidés el mar-
cador. La festa arribava al final i quedaven algunes sorpreses.

Des de la secció d'handbol es va fer un reconeixement a
diverses persones que han col·laborat d'una manera activa
amb la secció d'handbol. A nosaltres també ens van fer entrega
d'aquest detall que guardarem amb el millor dels records.

Ja arribant al punt final, com no podia ser d'una altra ma-
nera, va arribar el tercer temps. Un moment on tots els nois i
noies del col·legi que van assistir van anar a demanar fotos i
alguna signatura als autèntics protagonistes d'aquell partit. El
més sol·licitat no va ser el Màrius Riba, el dorsal número 2 de
La Salle Bonanova, tot i ser el màxim golejador de la història de
la secció, sinó que va ser un tal Pablo Urdangarín, no entenc
encara molt bé per què. Aquest noi tan sol·licitat va mostrar
una atenció i una amabilitat admirables cap a tots i cadascun
dels nens i nenes que es van apropar per un record d'aquell
partit tan especial.

Per acabar, m'agradaria agrair a tota l'organització d'a-
questa festa de l'handbol, per la gran iniciativa i per ajudar a
Finestra Oberta, a tota l'afició que va omplir les grades per ani-
mar als seus i a tots els jugadors i tècnics del partit de La Salle
Bonanova i el FC Barcelona. Va ser tot un orgull formar part
d'aquest dia i guardar un record tan i tan especial que quedarà
per sempre.

Hèctor i Óscar Albert, ex alumnes

Finestra Oberta
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om cada any, us fem arribar la campanya de la
samarreta de PROIDE d’aquest curs 2022-2023. A
PROIDE creiem que l’educació és el motor de canvi de

la societat i és només a través d’aquesta que podem combatre
les desigualtats en les que vivim.

Gràcies a la solidaritat, fa 30 anys que PROIDE realitza
projectes socials arreu del món. Un cop més, us convidem a
col·laborar en aquesta campanya i us recordem que la vostra
participació és una peça clau.

Aquesta campanya es centrarà en l’Objectiu de
Desenvolupament Sostenible número 6 (ODS 6), el propòsit
fonamental del qual és garantir la disponibilitat i la gestió
sostenible de l’aigua i el sanejament per a tothom.

És, per això, que aquest any us portem una samarreta amb
un disseny que vol representar aquest sentiment de comunitat i
col·laboració al voltant de PROIDE. A casa tots tenim moltes sa-
marretes. Aquesta, però, té un valor afegit. Aquesta és diferent,
ja que ens la posarem TOTS JUNTS per participar en el Concert
PROIDE que organitza l’Escola de Música. Els diners recollits ani-
ran destinats al projecte del Perú: ‘Acompanyament emocional
per un projecte de vida en context de Covid-19’.

Els seus objectius són:

- Contribuir al desenvolupament personal i creació
de projecte de futur dels i les estudiants de 4t i 5è
grau de secundària.

- Sensibilitzar a les comunitats locals sobre la
importància de la prevenció de situacions de risc en
els nens, nenes i adolescents davant els efectes de
la pandèmia.

- Fer un acompanyament emocional en el context
de tornada a les aules després de dos cursos.

Aquest projecte està dirigit a adolescents que es troben
entre els 11 i els 18 anys d'edat, els quals s'eduquen en
cinc institucions educatives: Signes de Fe-SJL, Fe i Alegria N
° 43 (Finestreta), La Salle Abancay, La Salle Urubamba, Fe i
Alegria N ° 77 (Pisco). S’espera també la participació dels
docents, directius i altres treballadors de la institució, pares
i mares de família. És especialment important la participa-
ció de les famílies al projecte, ja que només així s’assegura
l’èxit del mateix.

PROIDE
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Una samarreta molt
social i sostenible

http://www.fundacioproide.org/files/admin/Projecte_de_campanya_2020_PER.pdf
http://www.fundacioproide.org/files/admin/Projecte_de_campanya_2020_PER.pdf


ittoria Sodini, alumna de 4t d’ESO, s’incorpora a l’equip
del Butlletí Bona Nova. La Vittoria serà l’enllaç entre l’a-
lumnat de l’escola i la Comissió que elabora aquesta

publicació amb l’objectiu de ser més propers a tots/es vosaltres.
Si un alumne/a està interessat en publicar un article, una foto-

grafia o un vídeo d’algunes de les activitats que es realitzen a l’es-
cola, contacteu amb la Vittoria i sereu protagonistes del Butlletí.

El racó de l’alumn@
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Nou fitxatge al Butlletí!

V

ls nois i noies de 4t d’ESO hem xerrat amb alguns alum-
nes de 1r i 2n de batxillerat per a què ens expliquessin
els itineraris que hi ha i com els hi anava a ells i elles. A

més, un grup d’alumnes de 2n de Batxillerat Internacional (IB)
s’han prestat a aclarir-me una sèrie de qüestions que ens neguite-
gen amolts a l’hora de triar el batxilleratmés adient per a nosaltres.

És el que us esperàveu?

“A 4t d’ESO ens ho havien plantejat com molt difícil, amb gent
súper qualificada i intel·ligent, i que seria molt dur, però el que
ens hem trobat és gent dedicada, que té ganes d’estudiar, com
nosaltres. Per tant, no, no és el que m’esperava, però m’agrada
igualment, sobre tot l’ambient que hi ha”.

Inés Estévez, Maria Besora i Patri Oltra, alumnes IB

Us va costar decidir-vos per fer el Batxillerat Internacional?

“No, perquè tenia molt clar que volia fer l’Internacional, però
crec que, a més de facilitar-te molt el fet de poder estudiar fora
en un futur, per la conversió de notes, el Batxillerat Internacio-
nal t’obre més portes, sobretot de cara a les universitats”.

Inés Estévez, alumna IB

Teniu pensat anar a la universitat?

“Tot i que hi ha gent que vol prendre’s un any sabàtic, la ma-
joria apuntem a la universitat. El que ens ha sobtat una mica

és que, aproximadament, el 80% dels alumnes al principi del
primer any volen estudiar en una universitat de fora, però
quan acaben els dos anys, menys d’un 20% ho fa finalment,
sigui per raons econòmiques, perquè prefereixen quedar-se o
pel que sigui. Una part molt positiva de fer l’IB, si vols estudiar
fora, és que és mundialment reconegut, tant pel fet de la con-
versió de notes, que ja està feta i és igual per a tots, com pel
nivell d’anglès que adquireixes al final dels dos anys, ja que
els exàmens externs poden ser en anglès i es practica molt
durant els dos anys”.

Maria Besora i Patri Oltra, alumnes IB

És el batxillerat que recomanaríeu?

“Depèn completament de la persona. Per fer el BatxiBac has de
tenir un bon nivell de francès i realment t’ha d’agradar i que se’t
doni bé, sinó et costarà i serà complicat. Es tracta d’un batxille-
rat nacional francès, en el qual fas història de França, òbvia-
ment francès i alguna altra assignatura, però tampoc amb un
nivell súper alt. Amb un mínim de vocabulari es pot fer. L’IB és
més difícil que el batxillerat nacional perquè hi ha més temari i
més càrrega de treball, i el nivell d’aprenentatge està més enfo-
cat a l’aplicació d’aquest, i no pas al temari en sí. Per tant, si ets
una persona que t’agrada aprendre a pensar per tu mateixa,
doncs a l’IB directe”.

Inés Estévez, Maria Besora i Patri Oltra, alumnes IB

Què opina l’alumnat
del Batxillerat Internacional?

E

https://youtu.be/Cowuqqft18Q
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Avantatges i diferències de fer

el Batxillerat Internacional respecte al nacional.

“Un dels avantatges és que surts molt ben parat de notes gràcies a
la conversió internacional. Les universitats valoren molt els estudi-
ants d’IB i, amés, hi hamolts exalumnes que coneixemque ens han
dit que agraeixen haver fet l’Internacional, perquè et prepara tant
per a la universitat, en la qual el primer i el segon any són molt més
fàcils, com perquè els han convalidat uns anys, fins i tot per tenir el
mateix nivell d’algunes matèries que a primer de carrera. En quant
als horaris, se sobreviu. No convaliden matèries si és que no són
moltes hores d’estudi o practiques algun esport fora de l’escola. Tot
i això, tampoc es nota tant la diferència respecte el nacional”.

Patri Oltra i Inés Estévez, alumnes IB

Els continguts del curs estan ben repartits

i ben explicats al llarg dels dos anys?

“Òbviament, depèn molt del professor/a, però en general sí.
Et fan un bon seguiment durant el curs, i amb els estudis t’a-
juden amb qualsevol cosa. Hi ha matèries, com hem dit abans,
que sí que treballes molt i fas bastant temari, i això pot ataba-
lar una mica, com els exàmens, però després a la universitat
et serà facilíssim”.

Inés Estévez, Maria Besora i Patri Oltra, alumnes IB

Entrevista realitzada per Vittoria Sodini, alumna de 4t
ESO A

n la nova secció del Butlletí, anomenada El racó de
l’alumn@, hi haurà diferents apartats, entre els quals
n’hi haurà un de recomanació de llibres i que ens ani-

rà explicant la Vittoria Sodini. Així mateix, esteu tots convidats
a enviar les vostres recomanacions, en format vídeo, per a què,
a poc a poc, anem fent aquest espai molt més gran.

Comencem amb el primer. Estigueu ben atents i atentes!

Neix El Racó de l’alumn@

E

https://youtu.be/wiz9oxayqrs


l 2 de febrer se celebra la Candelera, una diada al bell
mig de l’hivern que clou el cicle nadalenc. A França,
La Chandeleur és una festivitat molt coneguda i se

celebra preparant i menjant creps.
A les classes de francès de l’Escola d’Idiomes, durant la setma-

na del 2 de febrer, els diferents grups no van deixar passar l’oportu-
nitat de celebrar aquesta festivitat fent volar la seva creativitat, por-
tant els ingredients que més els agradaven per decorar de la millor
manera les seves creps. Fins i tot, van tenir l’oportunitat d’elaborar-
ne la seva, convertint-se d’aquesta manera en uns grans xefs.

Existeixen diferents teories sobre l’origen d’aquesta festa,
però la més estesa afirma que té origen pagà. A primers de
febrer, la gent passejava amb torxes per celebrar l’arribada dels
dies més llargs i una nova etapa de fertilitat per les terres re-

centment sembrades. Una prosperitat que es relacionava amb
la crep cuinada amb el blat que sobrava de la collita anterior. A
més a més, la seva forma circular simbolitzava el Sol, la natura-
lesa que reneix i el cercle de la vida.

En el segle V, el papa Gelasio I la va convertir en una festa
catòlica que celebrava, 40 dies després de Nadal, el dia que
Jesús va ser presentat al temple. Gelasio I va manar repartir ga-
lettes o crêpes salades a l’entrada de Roma a tots els peregrins
que arribaven allà.

Any rere any, es manté la tradició d’elaborar creps el 2 de
febrer. Així que, nosaltres, des de l’Escola d’Idiomes continua-
rem celebrant aquesta festivitat en bona companyia.

Laura Carol, professora de l’Escola d’Idiomes

l'occasion de la Journée de la Crêpe, plus connue en
France sous le nom de La Chandeleur, des élèves de
2ème ESO ont réalisé ces vidéos pour le cours de

français du 2 février. Ils expliquent comment faire une crêpe,
regardez-les et ne ratez pas la recette!

Para La Candelaria, ¡hacemos crêpes!
En motivo del Día de la Crêpe, más conocido en Francia como

La Candelaria, el 2 de febrero algunos alumnos de 2º de la ESO
hicieron estos vídeos para la clase de francés. En ellos explican
cómo se hace una crêpe. ¡Míralos y no pierdas detalle de la receta!

Escola d’Idiomes
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La Chandeleur

Pour La Chandeleur,
on fait des crêpes!

E

À

https://youtu.be/CJTHOX2ILCU
https://youtu.be/DYkgZCj9fhI
https://youtube.com/shorts/7_7Kz3yZFI0


l Club Esportiu, les seccions d’handbol i de futbol han
anat de la mà per celebrar les jornades de l’esport fe-
mení, les quals van tenir lloc a les instal·lacions del

col·legi el darrer cap de setmana de febrer. Unes activitats que
tenen com a objectiu encoratjar les joves esportistes a venir a
jugar a handbol i a futbol amb nosaltres.

Per una banda, la secció d’handbol, capitanejada per Marc
Tomàs, va celebrar la 2a jornada d’handbol femení dissabte
25 de febrer, oferint a un gran nombre de nenes l’oportunitat
de conèixer, practicar i gaudir d’aquest esport. Es van formar
tres grups d’entre P5 i 4t de Primària per a que cada grup po-
gués treballar d’una manera distesa i divertida les diferents ac-
cions de l’handbol: circuit de punteria, cicle de passades, fintes,
aturades i un llarg etcètera.

Els nostres entrenador@s i els germans Miguel i Alejandro
Bernad van disputar un partit amb nois que van voler sumar-se
a la nostra activitat, donant tot el suport a l’handbol femení! El
Marc i la Marina Tomàs van treballar el grup de 2n a 4t de Pri-
mària a la pista La Salle; i l’Aleix Climent i l’Aleix Rovira es van
fer càrrec del grup de P5 a 1r de Primària a la pista Infermeria.

L’activitat va culminar amb l’entrega d’unes medalles més
que merescudes a tot@s els participants i el sorteig de samarre-
tes, gentilesa de la Federació Catalana d’Handbol. Un goig
veure les pistes plenes de noies jugant a handbol!

Per altra banda, la secció de futbol, amb Jordi Lorente al

capdavant, el diumenge 26 de febrer va celebrar la primera
jornada de portes obertes de futbol femení amb un gran
èxit de convocatòria. Una activitat que té com a objectiu im-
pulsar la creació de la secció femenina de futbol per a la pro-
pera temporada.

Tot i el fred, més de 40 esportistes van gaudir del futbol de
la mà dels nostres entrenadors i coordinadors: Roger Miralles,
David Pérez, Alex Salinas i Alex Villabona. Es van practicar
xuts a porteria, aturades i molts més exercicis de joc. Es va divi-
dir el camp per grups d’edat i cada nena va poder aprendre i
posar en pràctica les seves habilitats.

Per gentilesa del nostre proveïdor oficial i com a agraïment
a totes les participants, el Team Point-Erreà va fer entrega d’u-
na samarreta commemorativa de la jornada amb el lema ‘Amb
l’esport femení’. Tant a la secció com al Club ens va fer molta
il·lusió veure noies jugar a futbol al nostre estadi! Tenim el con-
venciment que la temporada que ve comptarem amb la secció
femenina de futbol.

Moltíssimes gràcies a totes per la vostra assistència i parti-
cipació! I gràcies a les famílies per recolzar-nos en aquestes
iniciatives!

Força Salle!!

Club Esportiu La Salle Bonanova

Esports

A
El Club Esportiu amb l’esport femení
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Josep Maria, després de 10 anys, amb què et quedes?
Amb la satisfacció d’haver estat allà, a disposició dels pares i mares,
aportant un granet de sorra per buscar i trobar sempre la comuni-
cació correcta i la sintonia entre les famílies i l’escola. Penso que és
la clau per al bon funcionament del col·legi i, conseqüentment, per
a la millor educació i aprenentatge dels nostres fills i filles.

Quina és la funció principal del president
de l’AMPA de La Salle Bonanova?
La de representar a tot el col·lectiu demares i pares davant la direc-
ció del col·legi i d’entitats amb les que estem relacionats, com són
el Consell Escolar, l’Ajuntament de Barcelona i del Districte de Sar-
rià-Sant Gervasi, així com institucions benèfiques amb les que col-
laborem. A més, també ha de vetllar pel bon funcionament de les
comissions de treball creades dins l’AMPA, crear una dinàmica
d’interès i de confiança mútua amb la Direcció, tenir una comuni-
cació fluida amb els delegats/des de classe i dirigir la Junta Directiva.

Què és el que més t’ha agradat?
Per sobre de tot, haver gaudit de la confiança i l’acceptació dels
pares i mares representats per delegats i delegades de classe,
dels meus companys de la Junta, de la Direcció de l’escola i de
la Institució La Salle. Disposar d’aquest recolzament i confiança
ajuda a generar debat i diàleg constructiu en pro de buscar
sempre les millors alternatives.

Quin llegat deixes a l’escola i al teu successor?
La dedicació i l’estima que he tingut sempre pel col·legi, el servei
que he pogut donar durant tots aquests anys, i el poder ajudar
en la transformació i modernització que ha experimentat l’escola
any rere any. I el Miguel ha de ser com és i actuar segons els seus
principis, presidir l’AMPA amb el seu estil i aprofitar de l’anterior
presidència allò que consideri més oportú. Tinc la certesa que,
amb ell, l’AMPA té a un grandíssim president pels propers anys.

Miguel, ¿por qué te planteaste ser
el nuevo presidente del AMPA?
En realidad, nunca me lo había planteado y no estaba dentro
de mi orden de prioridades. Me lo tomo como un servicio y una
ayuda, que además redunda en mis propios hijos y en los hijos

de muchas familias, con lo que a ello se añade una respon-
sabilidad muy grande. Además, antes de aceptar, lo comenté
con mi mujer, ya que nunca se debe olvidar que dedicar tiempo
a algo es quitárselo a otra cosa. Por lo tanto, ha sido una deci-
sión familiar y de equipo, y es que hay que valorar y reconocer
el esfuerzo que también hacen las parejas.

¿Cuáles son los retos que tienes por delante?
El reto más importante es que aquello que deja Josep Maria no
se desmorone o no se pierda. Hay mucho trabajo realizado que
no se puede perder: la forma de organizarse, las comisiones,
los objetivos del AMPA, etc. Ahora, mi trabajo es seguir hacien-
do equipo en la Junta como se ha venido haciendo durante
este tiempo, coordinar las comisiones que ya están funcionan-
do, ayudar a que puedan seguir desarrollándose como sus
miembros crean más conveniente, estar disponible para apo-
yarles, potenciar que haya ideas que impidan la repetición por
repetición de acciones y representar al AMPA.

¿Qué aspectos te gustaría trabajar y mejorar?
El presidente del AMPA representa, por lo que es decisión de
toda la Junta establecer los puntos, objetivos y prioridades que
debemos de tener para seguir siendo útiles a las familias y un
apoyo para la Salle. Lo que también creo es que, si alguien se
limita a repetir mecánicamente lo que hace, acaba por perder
algo de sentido en lo que hacía. Por eso, hay que potenciar el
pensamiento crítico, incluso para llegar a la conclusión de que
vale la pena volver a repetir lo que se estaba haciendo.

¿Josep Maria te ha dado algún consejo?
No son sólo los consejos, es también el ejemplo que ha dado. Uno
puede hablar muy bien, dar bonitos consejos y ser muy bueno en
su retórica, pero si al final ves que lo que dice no se corresponde
con lo que hace, por muy sabios que hayan sido los consejos, se
acaban olvidando. De Josep Maria me quedo con la disponibili-
dad, cercanía y con la familiaridad. Y hablo de familia porque, ha-
biendo estado tantos años como presidente del AMPA, ha cui-
dado de su familia, del colegio y de la gente. El reto es mayúsculo.

Berta Arandes, periodista i ex alumna de l’escola
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Entrevista a Miguel Bonet i a Josep Maria Fusté
President entrant i president sortint de l’AMPA

Miguel Bonet, advocat de professió, des del 22 de setem-
bre del 2022 és el nou president de l’AMPA de l’escola.
Agafa el relleu del seu predecessor, Josep Maria Fusté,
enginyer industrial. Des de l’octubre del 2012, Fusté ha
estat al capdavant de l’AMPA i ara, deu anys més tard,
deixa la presidència.

“Hem de continuar sent
útils per les famílies i un
recolzament per a La Salle”

Josep Maria Fusté Miguel Bonet


